
MCSE-hírek

Helyi csoportok felmérése
Legutóbb Hajdúböszörmény adott otthont az MCSE Helyi Csoportok Találkozójá
nak. A 2003. május 23-25. között lebonyolított rendezvényről szóló beszámolóban -  
többek között -  az alábbiakat írta Balogh Zoltán a Meteor 2003/9. számában: „Végül 
abban maradtunk, hogy a következő közgyűlésig továbbra is minden »működő« 
csoport és vezetője megkapja a bizalmat az MCSE vezetőségétől. Valószínűleg a tit
kárságra hárul az a nehéz feladat, hogy rendezze a nem kellő hatékonysággal műkö
dő helyi csoportok sorait. Személyes véleményem az, hogy nem kötelező az MCSE 
tagjának lenni, helyi csoportot sem kötelező működtetni, ám ha mégis erre adjuk a 
fejünket, akkor azt az MCSE szellemiségéhez méltóan tegyük. Úgy gondolom, célja
ink közösek, és talán nem véletlenül sodort bennünket a szél az egyesületbe../'

Az MCSE elnöksége úgy döntött, felméri helyi csoportjaink működését, az e- 
mailben eljuttatott kérdőívet Keszthelyi Sándor állította össze. Erre a „szondázásra" 
nagy szükség volt, hiszen a 16 helyi csoport működését áttekinteni nem kis feladat, 
különösen abban az esetben, ha a csoportok egy része évek óta nem ad életjelet ma
gáról. A kép meglehetősen vegyes, hiszen vannak példamutatóan jól működő, ered
ményes csoportjaink, melyek több-kevesebb rendszerességgel, de beszámolnak mun
kájukról -  egyáltalán: ízig-vérig benne élnek a mozgalomban. Ugyanakkor vannak 
olyanok is, amelyek csak névlegesen léteznek, a titkárság megkereséseire nem, vagy 
csak alkalomszerűen válaszolnak, az országos bemutatókon, legfontosabb rendezvé
nyeinken nem képviseltetik magukat -  nem veszik komolyan a helyi csoport 
„intézményét". A helyi csoportok működésének feltételei településenként rendkívül 
eltérőek, vannak olyanok, amelyek jobb körülmények mellett működhetnek, mint pl. 
az MCSE a Polárisban, ugyanakkor természetesen vannak nehezebb viszonyok mel
lett létező helyi képviseleteink is.

Elsősorban a kisebb településeken működő csoportokra jellemző, hogy nincs meg 
az alapszabályban megszabott minimálisan 10 főnyi tagság. Az alakulás idején még 
megvolt, de az évek során a létszám erősen megkopott. A helyi csoportok alakításá
nak lehetőségével nem csupán az a célunk, hogy fejlesszük egy-egy adott település 
csillagászati életét, hanem az is, hogy erősödjék az MCSE helyi jelenléte, többek kö
zött a tagok toborzásában is eredményeket érjünk el. Ezen a téren a legszebb ered
ményt Szeged mondhatja magáénak, 2004-ben összesen 56 tagdíjat fizető MCSE-tagot 
regisztráltunk -  közülük természetesen nem mindenki vesz részt a helyi csoport 
munkájában, azonban a város MCSE-tagokkal való ellátottsága így is imponáló. Mis
kolc csak néhány főnyivel marad le a napfény városa mögött -  köszönhetően néhány 
éve alakult csoportunknak és a Dr. Szabó Gyula Csillagvizsgálónak. Helyi csopor
tunk megalakulásának is betudható, hogy rendkívül pezsgő élet alakult ki a vizek vá
rosában, vagyis Győrött -  a győri és a környékbeli amatőrök asztrofotós munkáiból 
létrehozott kiállítás jelenleg is látható a budapesti Planetáriumban. Ugyanezt mond
hatjuk el dunaújvárosi csoportunkról, mely a legrészletesebb és legjobban dokumen
tált beszámolókat küldi tevékenységéről. A „kiskunok" külön színt jelentenek a palet
tán, hiszen egy kisebb tájegység településein szétszórtan működő amatőröket fogják 
össze -  rendszeresen karbantartott honlapjuk rendkívül sok információt kínál. Né
hány évvel ezelőtt Pakson csupán 3 MCSE-tagot ismertünk. Amikor jeleztük ezt a
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problémát, csoportunk „összeszedte magát", most 13-an varrnak a paksiak. Ezt az ör
vendetes gyarapodást egyetlen csoportunkról sem mondhatjuk el! Sajnos épp a fel
mérési időszakban jelent meg egy vállalhatatlan színvonalú cikk a paksiak lapjában -  
így a kép nagyon felemás... Sopronban, a legszebb magyar városban épp ezekben a 
napokban alakult ki ígéretes együttműködés a helyi TIT-szervezettel. A kunszentmár
toniak -  a csillagvizsgáló-torony építésének tapasztalatai után -  most egy helyi szél
malmot szeretnének obszervatóriummá alakítani. Briliáns ötlet! Regiomontanus vá
rosában, vagyis Esztergomban működő csoportunk minden jelesebb csillagászati be
mutatóban kitűnő eredményt mutat fel, a Komárom megyei amatőr élet egyik fő 
hajtómotorja. Baja csillagászati „nagyhatalom" -  két csillagvizsgálójával és rendszere
sen megszervezett programjaival mindenképp kiemelkedik a sorból. Igaz, ebben ki
sebb hangsúlyt kap az MCSE ottani csoportja. Sajnos zalaegerszegi csoportunk létszá
ma messze nem éri el a 10 főt, és ugyanitt évek óta nem választottak helyicsoport
vezetőt -  holott a problémát idejekorán jeleztük. Ugyanakkor kiválóan működik a 
helyi csillagászati egyesület, a Vega. Bolyon ugyancsak komoly létszám-problémák 
vannak. Hajdúböszörmény a legutóbbi helyicsoport-találkozót mintaszerűen bonyolí
totta le. Pécsett súlyos gondok támadtak: a helyi planetáriumot, a pécsi csoport leg
főbb bázisát és bemutatóhelyét a megszűnés fenyegeti. Balatonfűzfőn sem a csillag- 
vizsgáló megmentését, sem a minimális taglétszámot nem sikerült „megvalósítani". 
Szolnoki és budapesti csoportunktól semmilyen választ nem kaptunk, tevékenységük
ről sincs hír, így megszűntnek tekintjük e két csoportunkat.

Ugyancsak a felmérési időszak fejleménye, hogy újjáalakult kaposvári csoportunk. 
A korábbi években kétszer jött létre, majd szűnt meg csoportunk Kaposvár városá
ban, reméljük, ez a harmadik próbálkozás nem jut erre a sorsra. Erre biztosítékot je
lent, hogy csoportunkat elnökünk, Kolláth Zoltán vezeti.

Beszámolónkban csak nagyon röviden utalhattunk egy-egy helyi csoportunk ered
ményeire vagy problémáira. Láthatóan nagyon vegyes a kép, az eredmények nem 
csupán a szervezők személyén és szándékain, hanem az adott település lehetőségein 
is múlnak, mégpedig igen nagymértékben. Számos településen kellene megoldást 
találni az utánpótlásra -  sajnos nagyon kevés helyen működik ifjúsági szakkör - , és a 
helyi taglétszámok is komoly kívánnivalót hagynak maguk után. Megfontolandó, ér
demes-e fenntartani MCSE-csoportot olyan településeken, ahol egyébként létezik jogi 
személyként bejegyzett csillagászati klub, egyesület. Ezekkel a szervezetekkel szer
ződés formájában szabályozhatnánk a helyi MCSE-képviseletet.

Ugyancsak problematikus a helyi szervezésű észlelőtáborok és az MCSE országos 
táborainak egyidejű lebonyolítása. Szeretnénk, ha az országos rendezvényeken minél 
többen vehetnének részt, ugyanakkor a nyár két újholdas hétvégéje eleve meghatá
rozza azt, hogy mikor lehet tábort tartani, következésképp a rendezvények óhatatla
nul ütköznek egymással.

Fontos, hogy országosan meghirdetett rendezvények esetén helyi csoportjaink ala
posan vegyék ki részüket a munkából. Sajnos, a legutóbbi nagy bemutatóról (Vénusz- 
átvonulás) nagyon kevés helyicsoport-beszámoló érkezett, holott szóróanyagunkat 
automatikusan kiküldtük mindenkinek.

Minden helyi csoportunknak ezúton is megköszönjük az MCSE és a csillagászat ér
dekében kifejtett munkájukat -  beszámolóikat pedig továbbra is szeretettel várjuk.

Mizser Attila
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